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Date: 
Friday, October 10th

9:00 - 17:00: Forum Talks
18:00: Celebration marking the 100th birthday of Prof. Dr.

Wolfgang Haber

Location: 
iGZW internationales Getränkewissenschaftliches Zentrum

Weihenstephan
Gregor-Mendel-Str. 4, 85354 Freising

Hosts: 
Professorship for Urban Productive Ecosystems,

with support from the Chairs for Terrestrial Ecology,
Restoration Ecology & Strategic Landscape Management and

Planning, Technical University of Munich & the Ludwig-
Maximilians-Universität Munich in the realm of the project

“Shared Soundscapes”

Contacts: 
Monika Egerer, monika.egerer@tum.de; 

Susanne Schmitt, Susanne.Schmitt@lmu.de;
Johannes Kollmann, johannes.kollmann@tum.de

Registration: https://go.tum.de/626525 

Prof. Dr. Dr. h.c. Wolfgang Haber (TUM) is one of the most eminent German
ecologists who has spent a long scientific career on landscape ecology and nature
conservation. Well-know is his concept of ‘differentiated land use’ that aims to
reconcile landscape productivity and biodiversity. 

The concept of Shared Landscapes is the focus of this year’s Weihenstephaner
Forum and reflects this perspective; it advocates for multiuse landscapes that
balance the needs of both people and nature, and promotes acceptance and
coexistence. Sharing landscapes is critical to the future of wildlife in the
Anthropocene, particularly in terms of understanding the interconnectedness of
humans with and as part of nature. 

The Forum will present research on human-wildlife interactions in human-dominated
landscapes, including urban and agricultural areas. Case studies from around the
world will illustrate the range of interactions that occur in these landscapes. We will
consider coexistence as “a negotiation process in which both parties [human-human
and human-wildlife] can flourish, leading to a dynamic equilibrium”.[1] How are
positive interactions fostered and negative interactions reduced, including human-
nature interactions that are often overlooked in science and society? We will reflect
critically on what coexistence means for the inhabitants of these shared landscapes.
For whose benefit are landscapes shared, what does it mean for the nonhuman
inhabitants of these habitats, and how is the success of coexistence measured? 

The Forum will address perspectives from a broad range of disciplines, from ecology
to anthropology to conservation science. We identify and discuss the factors that
foster broad coexistence based on our findings across diverse regions and taxa.

[1] Von Essen, E., Drenthen, M., & Bhardwaj, M. (2023). How fences communicate interspecies codes of conduct in the landscape:
toward bidirectional communication?. Wildlife Biology, e01146

https://go.tum.de/626525
https://go.tum.de/626525


Prof. Dr. Dr. h.c. Wolfgang Haber (TUM) ist einer der bedeutensten deutschen
Ökologen. Er hat seine langjähriges wissenschaftliches Wirken der
Landschaftsökologie und dem Naturschutz gewidmet. Bekannt ist sein Konzept der
‘differenzierten Landnutzung’, das versucht, die Produktivität und Biodiversität von
Landschaften in Einklang zu bringen.

Das Konzept der Shared Landscapes steht im Mittelpunkt des diesjährigen
Weihenstephaner Forums und spiegelt diese Perspektive wider. Es setzt sich für
Mehrzwecklandschaften ein, die die Bedürfnisse von Mensch und Natur in Einklang
bringen und Akzeptanz und Koexistenz fördern. Die gemeinsame Nutzung von
Landschaften ist für die Zukunft der Tierwelt im Anthropozän von entscheidender
Bedeutung, insbesondere im Hinblick auf das Verständnis der Verbundenheit des
Menschen mit und als Teil der Natur.
 
Das Forum wird Forschungsergebnisse zu Mensch-Natur-Interaktionen in vom
Menschen dominierten Landschaften, einschließlich städtischer und
landwirtschaftlicher Gebiete, vorstellen. Anhand von Fallstudien aus der ganzen
Welt, wird das Spektrum der Interaktionen veranschaulicht, die in diesen
Landschaften stattfinden. Im Rahmen des Forums betrachten wir die Koexistenz als
„einen Verhandlungsprozess, in dem beide Parteien [Mensch-Mensch und Mensch-
Wildtier] gedeihen können, was zu einem dynamischen Gleichgewicht führt“.[1] Wie
werden positive Interaktionen gefördert und negative Interaktionen reduziert,
einschließlich Mensch-Natur-Interaktionen, die in Wissenschaft und Gesellschaft
oft übersehen werden? Wir werden kritisch darüber nachdenken, was Koexistenz
für die Bewohner dieser gemeinsam genutzten Landschaften bedeutet. Zu wessen
Nutzen werden Landschaften gemeinsam genutzt, was bedeutet das für die
nichtmenschlichen Bewohner dieser Lebensräume und wie wird der Erfolg der
Koexistenz gemessen? 

Das Forum wird sich mit Perspektiven aus einem breiten Spektrum von
Fachgebieten befassen, von der Ökologie über die Anthropologie bis hin zur
Naturschutzwissenschaft. Auf der Grundlage unserer Erkenntnisse aus
verschiedenen Regionen und über verschiedene Taxa identifizieren und diskutieren
wir die Faktoren, die eine breite Koexistenz fördern.

[1] Von Essen, E., Drenthen, M., & Bhardwaj, M. (2023). How fences communicate interspecies codes of conduct in the
landscape: toward bidirectional communication?. Wildlife Biology, e01146

INFORMATION:  
URBAN PRODUCTIVE ECOSYSTEMS:  HTTPS://WWW.LSS.LS.TUM.DE/UPE/  
THE CITY SOUNDSCAPES PROJECT:  HTTPS://WWW.CITYSOUNDSCAPES.DE
THE WEIHENSTEPHANER FORUM: HTTPS://WWW.ACL-TUM.DE/FORUM/

https://www.lss.ls.tum.de/upe/
https://www.citysoundscapes.de/
https://www.acl-tum.de/forum/


18.  WEIHENSTEPHANER FORUM
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SCHEDULE
 
09:00:  WELCOME, WOLFGANG HABER //  BEGRÜSSUNG,
WOLFGANG HABER

09:15 :  INTRODUCTION TO FORUM //  EINFÜHRUNG INS FORUM

09:30:  KEYNOTE & TALKS I  / /  KEYNOTE & VORTRÄGE I

11 : 15 :  COFFEE BREAK //  KAFFEEPAUSE

11 :30:  TALKS I I  / /  VORTRÄGE I I

13 :00:  SHARED LUNCH //  GEMEINSAMES MITTAGESSEN

14:00:  TALKS I I I  / /  VORTRÄGE I I I

15 :30:  COFFEE BREAK //  KAFFEEPAUSE

16:00:  TALKS IV / /  VORTRÄGE IV

17 :00:  DISCUSSION & CLOSING //  DISKUSSION & ABSCHLUSS

18:00 –  OPEN END:  100.  CELEBRATION OF WOLFGANG HABER*

*REGISTRATION REQUIRED/ ANMELDUNGSPFLICHT



SPEAKERS & TALK TITLES

TANJA STRAKA (FU BERLIN)
From Conf l ict  to Coexistence -  Understanding and Integrating
Human and Nonhuman Needs in Urban Landscapes

KONRAD BUCHER (MUZ) & DAVID SCHOO (TUM)
Partizipative Entwicklung von Lebensräumen in der Stadt –
Erfahrungen aus dem BioDivHubs Projekt

JULIA SCHILLER (TUM)
Green Roofs  as  Biodiversity  Stepping-stones:  the Importance of
Design and Location

JOAN CASANELLES ABELLA (TUM)
Shared urban landscapes:  an ecology of  suboptimals?

HEATHER L.  BATEMAN (ARIZONA STATE U)
Lizard abundance,  ratt lesnake removals ,  and backyard tortoises :
human-repti le  interactions in Phoenix ,  Arizona,  USA

SOPHIE ARZBERGER (TUM)
Cool ,  calm,  and communal :  health benefits  of  urban parks

FABIO SWEET (TUM)
We love animals  -  but some are more loved than others

BRANDON MAK (TUM)
Living with pigeons

BETHANY KISS (RMIT)
When wildl i fe  moves in :  Where animals  choose to l ive on buildings
and how people feel  about cohabit ing

SUSANNE SCHMITT & KATRIN PETROSCHKAT (LMU)
Hörsalons-  learning to l isten to the multispecies city

* indicates keynote

*REGISTRATION REQUIRED/ ANMELDUNGSPFLICHT


